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سرمقاله

پارادوکس فرهنگی؛ درد مشترک 
ادامه از صفحه یک

در صف های نان و غیره از دیگران  سبقت می 
گیرند، و همان ها خیلی اوقات به دیگران نان هم  

می دهند و کمک هم  می کنند
کار  و خیابان و محل  برخی دیگر در کوچه 
خود  با کلام زیبا سخن نمی گویند و در بیانشان  
می شود   شنیده   بسیاری  ناشایست  کلمات  
اما  شب  یلدا حافظ  می خوانند! و خیلی دیگر 
ازتناقض های فرهنگی که در طی شبانه روز با آن 
مواجه هستیم. ناگفته نماند، هستند افرادی که 
در هر شرایطی به اصول فرهنگی و رفتاری خود 
پایبند می باشند  اما  به  راستی چند درصد از 
افراد جامعه را در حال حاضر تشکیل می دهند؟
ایراد کار کجاست و ریشه های  این  تناقض 
چیست ؟ چرا  با وجود این همه نهاد و سازمان 
فرهنگی در کشور   با  چنین  پدیده ای  مواجه  
می شویم؟ و آیا اساسا نظارت مناسبی بر کارکرد 
نهاد های فرهنگی در کشور وجود دارد؟ ممکن 
است  برخی وجود تورم و مشکلات اقتصادی 
را مسبب  این تناقض های رفتاری  بدانند که 
توانسته تمرکز مردم را از رعایت اصول فرهنگی 
دور کند ، اما آیا در تمام کشورهایی که مشکلات 
اقتصادی و تورم وجود دارد  پارادوکس فرهنگی 
مشاهده می شود؟)که البته بعد از همه گیری 
معضل       و  اقتصادی  مشکلات   ، کرونا  بیماری 
و  دارد(   وجود  نقاط جهان  اکثر  در  کاری  بی 
به راستی چه میزان  اقدامات  موثر  در جهت 
آشنایی بیشتر مردم با فرهنگ و آشتی بیشتر 
آن ها با فرهنگ توسط سازمان ها و نهاد های 
فرهنگی صورت گرفته  است؟ آیا زمان آن نرسیده  
همان طور که برای بنزین  یا کالاهای اساسی 
یارانه  تعلق  می گیرد، برای امور فرهنگی و هنری 
نیز یارانه تعلق گیرد؟ با  توجه  به گرانی خیلی از 
اقلام فرهنگی ،  به  طور آشکار خیلی  از اقشار 
کالاهای  و  محصولات  های  حداقل  از  جامعه 
حالت   این  در  نیستند   برخوردار  نیز  فرهنگی 
چطور از این افراد می توان خواست که به ارزش 
ها و فرهنگ والای خود پی ببرند ، در صورتی که 

به دلیل گرانی دسترسی به آن ها ندارند. 
های  پارادوکس  این  ادامه  شود  می  تصور 
ناپذیری  جبران  خسارات  تواند،  می  فرهنگی 
رفتار  وحتی  کشور  والای  فرهنگ  ی  پیکره  بر 
شهروندی وارد سازد ، و نیاز است برای این مهم 
اقدامات فوری و اورژانسی انجام شود ، چرا که 
رعایت اصول فرهنگی در جامعه و ثبات فرهنگی 
و رفتاری، کمک شایانی به سلامت روانی افراد 

جامعه خواهد داشت.

خبر

اخبار

وزیر جهادکشاورزی: 
فساد جایی در دولت چهاردهم 

ندارد

وزیر جهادکشاورزی با اشاره به برخورد جدی 
با فساد، گفت: با همه منافذ و منابع فساد بدون 
اغماض برخورد می شود و دکتر پزشکیان به همه 
مسئولان تذکر داده که فساد و عدم پاکدستی 

جایی در دولت چهاردهم ندارد.
به گزارش ایرنا، غلامرضا نوری روز چهارشنبه 
در بیست وهشتمین یادواره سنگرسازان بی سنگر 
تبریز  طوبی  مسجد  در  که  شرقی  آذربایجان 
برگزار شد، با گرامیداشت یاد و خاطره شهدای 
دفاع  دوران  کرد:در  اظهار  جهادسازندگی، 
نیروهای  از  نفر  هزار   ۵۴۰ از  بیش  مقدس، 
جهادی کشور به جبهه های نبرد حق علیه باطل 
اعزام شدند که از این تعداد یازده هزار و ۳۱۵ 
نفر از آذربایجان شرقی بودند و این استان ۴۶۵ 
جانباز، ۱۱۸ شهید گرانقدر و ۶۸ آزاده از نیروهای 
کرده  اسلامی  انقلاب  تقدیم  را  خود  جهادی 

است.
وی با اشاره به نقش تأثیرگذار تیپ مهندسی 
مقدس،  دفاع  دوران  در  منطقه  این  رزمی 
که  پورشریفی  شهید  خیبر  پل  طراحی   افزود: 
تجلی اخلاق، ایمان و توانمندی فنی بود، زبانزد 

رزمندگان و فرماندهان جنگ قرار گرفت.
دفاع  دوران  در  جهادگران  داد:  ادامه  وی 
و  عمران  در  بلکه  جبهه ها  در  نه تنها  مقدس 
نیز  توسعه روستاها، عشایر و مناطق محروم 
خدمات بزرگی انجام دادند، به طوری که امروزه 
جهادسازندگی  سازماندهی  دنیا،  دانشگاه های 
موضوع  عنوان  به  را  جنگ  دوران  در  ایران 

پژوهشی مورد بررسی قرار می دهند.
نوری با بیان اینکه اگر جنگ تحمیلی و از دست 
و متخصص  کارآمد  نیروهای  از  بسیاری  رفتن 
نبود، وضعیت امروز کشور فرق می کرد، افزود: 
و  ایثارگران  شهدا،  مرهون  ایران،  امروز  اقتدار 
آزادگان است و در شرایط پیچیده جهانی، بیش 
از گذشته باید به آرمان های امام، انقلاب و شهدا 

وفادار بمانیم.
وی با تأکید بر نقش محوری ولایت فقیه در 
دوام و وحدت کشور، اظهار کرد: ولایت مداری 
اگر  شود،  متجلی  مسئولان  عمل  در  باید 
می خواهیم راه شهدا را ادامه دهیم، باید اخلاق 
و  عدالت  پاکدستی،  اداری،  سلامت  اسلامی، 

ایمان در جامعه نهادینه شود.
وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به اینکه جهاد 
تعطیل بردار نیست، گفت: روحیه جهادی باید 
در همه ارکان اجرایی کشور جاری باشد که در 
این صورت ایران به گلستانی آباد تبدیل خواهد 

شد.
و  کرد  اشاره  مردم  معیشت  اهمیت  به  وی 
هستند  بهترین ها  شایسته  ایران  مردم  افزود: 
امنیت،  حفظ  کنار  در  است  مصمم  دولت  و 
برای تأمین رفاه، اشتغال و امنیت غذایی مردم 
افت  بارندگی،  کاهش  مانند  موانعی  وجود  با 
سفره های آب زیرزمینی و خشکسالی تلاش کند.

در نشست بررسی راهکارهای مدیریت 
مصرف انرژی مطرح شد

انتقاد پزشکیان از وزارت نیرو
رئیس جمهور صرفه جویی را یکی از اولویت های 
قطعی دولت دانست و با اشاره به برنامه نصب 
پنل های خورشیدی در ساختمان های اداری، اظهار 
کرد: دولت این مسیر را از خود آغاز کرده و قطعاً 
ناگزیر به اعمال محدودیت در مصرف  هر زمان 
برق باشیم، این محدودیت ابتدا در دفاتر و محل 

جلسات دولت اعمال خواهد شد.
راهکارهای  بررسی  نشست  ایسنا،  گزارش  به 
مدیریت مصرف انرژی شامگاه سه شنبه با حضور 
مسعود پزشکیان، رئیس جمهور و با مشارکت وزرای 
و  تجارت  و  معدن  نفت، صنعت،  نیرو،  کشور، 
جمعی از مدیران ارشد دستگاه های اجرایی ذی ربط 
برگزار شد. در این جلسه رئیس جمهور با مطالبه 
حوزه  در  مسئول  دستگاه های  عملکرد  گزارش 
محوله  وظایف  دقیق  اجرای  بر  مصرف سوخت، 
تأکید کرد و با دقت نظر روند اقدامات انجام شده را 
مورد ارزیابی قرار داد. پزشکیان با اشاره به تلاش ها 
طی  دولت  گسترده  و  خوب  بسیار  اقدامات  و 
یک سال گذشته برای کاهش ناترازی های موجود 
در بخش انرژی، خاطرنشان کرد: علیرغم اقدامات 
مؤثر صورت گرفته، به سبب رشد بی رویه مصرف 
همچنان  اقلیمی،  تغییرات  از  ناشی  تأثیرات  و 
که  هستیم  مواجه  حوزه  این  در  چالش هایی  با 
پیگیری روزانه و منسجم مسئولان ذی ربط به منظور 
عبور موفق از دوره اوج مصرف در ماه های آتی را 
صرفه جویی  ادامه،  در  رئیس جمهور  می طلبد. 
و  دانست  دولت  قطعی  اولویت های  از  یکی  را 
در  پنل های خورشیدی  برنامه نصب  به  اشاره  با 
ساختمان های اداری اظهارکرد: دولت این مسیر را 
از خود آغاز کرده و قطعاً هر زمان ناگزیر به اعمال 
محدودیت در مصرف برق باشیم، این محدودیت 
ابتدا در دفاتر و محل جلسات دولت اعمال خواهد 
شد. پزشکیان همچنین، رعایت اصول و ملاحظات 
در  اجتناب ناپذیر  الزامات  از  را  زیست محیطی 
تمامی طرح های مرتبط با تأمین انرژی دانست و 
خواستار توجه جدی به این مسئله در سطح کلیه 
تصمیم گیری ها و اقدامات اجرایی شد. رئیس جمهور 
با انتقاد از روشن شدن زودهنگام چراغ های معابر 
وزارت  به  تاریکی  فرارسیدن  از  پیش  و خیابان ها 
نیرو تذکر داد و در ادامه بر لزوم اقناع سازی افکار 
عمومی و جلب مشارکت آگاهانه مردم در کاهش 
مصرف انرژی، از طریق رسانه ملی و سایر ابزارهای 

ارتباط  جمعی تأکید کرد.
تأیید  و  تصویب  با  همچنین  جلسه  این  در 
رئیس جمهور، پنج تصمیم مهم به منظور مدیریت 
بهینه مصرف انرژی و عبور از شرایط اوج بار به 

تصویب رسید.
از  استفاده  بر  تأکید  با  رئیس جمهور  همچنین 
مراکز  شناسایی  برای  مردمی  گروه های  ظرفیت 
طراحی  ضرورت  بر  ارز،  رمز  استخراج  غیرمجاز 
سازوکار قاطع، همه جانبه و بازدارنده برای مقابله 

مؤثر با این پدیده تأکید کرد.

ایران، هند و پاکستان را به 
خویشتنداری فراخواند

سخنگوی وزارت خارجه ایران ضمن ابراز نگرانی 
شدید از تشدید تنش ها بین دو کشور همسایه هند 

و پاکستان، طرفین را به خویشتنداری فراخواند.
به گزارش ایسنا، »اسماعیل بقائی« سخنگوی 
روز  ایران  اسلامی  جمهوری  خارجه  امور  وزارت 
چهارشنبه با ابراز نگرانی شدید نسبت به تشدید 
تنش ها بین هند و پاکستان، هر دو طرف را به 

خویشتنداری فراخواند.
اشاره  با  ایران  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی 
مبنی  ایران  اسلامی  جمهوری  اصولی  موضع  به 
تمامیت  و  ملی  حاکمیت  به  احترام  ضرورت  بر 
در  زور  به  توسل  از  پرهیز  و  سرزمینی کشورها، 
روابط بین الدولی، تشدید تنش و درگیری بین دو 
کشور بزرگ پاکستان و هند که هر دوی آن ها دارای 
علقه ها و پیوندهای دوستی دیرینه با ایران هستند 

را مایه نگرانی جدی خواند.
با  طرفین  کرد  امیدواری  ابراز  همچنین  بقائی 
توسل به خویشتنداری در مسیر کاهش تنش و 
مانع  و  برداشته  گام  اوضاع  تشدید  از  جلوگیری 
رژیم  به ویژه  ثالث  طرف های  استفاده  سوء  از 

صهیونیستی از این وضعیت شوند.
تشدید تنش ها بین هند و پاکستان پس از آن رخ 
داد که روز دوم اردیبهشت، یک حمله تروریستی 
در نزدیکی شهر »پهلگام« در جامو و کشمیر تحت 
کنترل هند رخ داد و منجر به کشته شدن ۲۶ نفر 

شد.
مقرهای  به  کرد  اعلام  گذشته  شب  هند 
»تروریست ها« در پاکستان و کشمیر حمله کرده 
است؛ پاکستان نیز اعلام کرد به اقدام هند واکنش 

نشان داده است.

کودهای  و  سموم  ماندن  باقی  ایرنا،  گزارش  به 
شیمیایی در محصولات کشاورزی در سال های اخیر 
به یکی از دلمشغولی های مصرف کنندگان داخلی و 
بازارهای صادراتی ایران تبدیل شده است؛ در سال های 
بودیم که در مقاطعی برخی محموله  گذشته شاهد 
های صادراتی به دلیل انطباق نداشتن با استانداردهای 
به  امر  همین  و  خورده  برگشت  کشور  به  مربوطه 
دغدغه های مردم درباره کیفیت محصولات کشاورزی 

افزوده است.
محصولات  آلودگی  اصلی  علل  کارشناسان  برخی 
کشاورزی ایران را استفاده بی رویه از سموم و کودهای 
شیمیایی و نبود نظارت کافی در مراحل تولید و صادرات 
و آلودگی آب و خاک )نفوذ فاضلاب صنعتی و پساب  

های آلوده به زمین  های کشاورزی( می دانند.
کودهای  و  سموم  از  رویه  بی  استفاده  بحث  در 
شیمیایی آنچه مطرح است، اینکه کشاورزان ایرانی به 
دلیل نداشتن آگاهی و دسترسی آسان به سموم بیش 
از حد مجاز از این مواد استفاده می کنند، حتی برخی 
سموم مورد استفاده حتی در کشورهای مقصد ثبت 
نشده  است. همچنین دولت کود را با یارانه ارزان یا 
رایگان توزیع می  کند اما نظارتی بر میزان مصرف آن  

ها وجود ندارد.
این کاستی ها و کوتاهی ها در حالی در حوزه کشاورزی 
صورت می گیرد که این بخش یکی از محصولات عمده 
صادراتی بخصوص به کشورهای همسایه و بازارهای 
هدف صادراتی است و انتظار می رود برای پایداری بازار 
مصرف در خارج از کشور، توجه بیشتری به کیفیت 

محصولات کشاورزی شود.
آمارهای گمرک نشان می دهد که صادرات محصولات 
درصد  از ۳۵  بیش  گذشته  در سال  ایران  کشاورزی 
افزایش ثبت کرده است و همین امر ضرورت نظارت 
بر کیفیت محصولات را دوچندان می کند  تر  دقیق 
و نیاز است تا نهادهای ذی ربط در زمینه استاندارد 
و  غذا  سازمان  جهادکشاورزی،  جمله  از  موادغذایی 
دارو و سازمان ملی استاندارد هماهنگی بیشتری داشته 
اساس  بر  قرنطینه  و  بهداشت  تا گواهی های  باشند 
استانداردهای جهانی و کشور مقصد تهیه و صادر شود.

صادرات هندوانه به روسیه همچنان ادامه دارد
وجود  تست  از  فیلمی  انتشار  شرایطی،  چنین  در 
نیترات در هندوانه های وارداتی در روسیه که ادعا می 
شود از ایران صادر شده اند و میزان نیترات موجود در 
آن پنج برابر استاندارد است. در فضای مجازی بار دیگر 
به نگرانی افکار عمومی درباره کیفیت این محصولات 

دامن زده است.
اگرچه به دنبال انتشار این فیلم ادعا شد که واردات 
هندوانه از ایران در روسیه ممنوع شده است اما هادی 
تیزهوش تابان رئیس اتاق مشترک ایران و روسیه در 
گفت و گو با خبرنگار اقتصادی ایرنا درباره اینکه آیا 
ممنوعیتی برای واردات هندوانه ایران به روسیه صورت 
گرفته است یا خیر گفت: در حال حاضر واردات در 
واردات  برای  ممنوعیتی  تاکنون  و  است  انجام  حال 

هندوانه ایران به روسیه رخ نداده است.
پس از آن سازمان ملی استاندارد ایران در اطلاعیه ای 
به این فیلم واکنش نشان داد و با یادآوری این نکته 
پسته، کشمش،  زعفران،  زیره،  فقط ۶ محصول  که 
برگه زردآلو و خرما مشمول اجرای استاندارد اجباری 
هستند، چنین نوشت: تست مورد استفاده در این فیلم 
از نوع Rapid Test بوده که »فاقد دقت علمی و اعتبار 
قانونی« است، مگر آن که توسط آزمایشگاه های مرجع 

تأیید شده باشد.

همچنین تاکید شد که روسیه خود دارای سیستم 
کنترل کیفی بسیار سختگیرانه است و هیچ محصولی 

بدون تأیید وارد بازار آن کشور نمی شود.
به  خواست  شهروندان  از  استاندارد  ملی  سازمان 
بلاگرها  نادرست  اطلاعات  و  مجازی  فضای  شایعات 
سلامت  و  کیفیت  با  مرتبط  اخبار  و  نکنند  توجه 
محصولات را فقط از مراجع رسمی و معتبر پیگیری 

کنند.
نیترات هندوانه ایرانی کمتر از ۱۰ میلی گرم در کیلوگرم 

است
در این ارتباط حسین اصغری مدیرکل دفتر سبزی ها 
و گیاهان جالیزی وزارت جهاد کشاورزی نیز بدون ارایه 
آمار از میزان صادرات هندوانه ایران به روسیه به رسانه 
استانداردهای  ترین  گیرانه   سخت   که  کرد  اعلام  ها 
جهانی باقی مانده نیترات در روسیه انجام می شود و 
محصولات کشاورزی ایران هم این استانداردها را رعایت 
می کنند و به همین دلیل روسیه یکی از اصلی ترین 
جمله  از  ایرانی  صیفی  و  سبزی  صادراتی  مقاصد 

هندوانه است.
در  نیترات  باقیمانده  مجاز  حد  اینکه  بیان  با  وی 
در  میلی گرم   ۶۰ معادل  روسیه  و  ایران  در  هندوانه 
شده  مطرح  که  آنچه  طبق  افزود:  است،  کیلوگرم 
مشخص نیست هندوانه مورد نظر محصول صادراتی 

ایران باشد.
اصغری اظهار داشت: روسیه به دلیل نداشتن تولید 
کافی از کشورهای مختلفی هندوانه وارد می کند؛ ضمن 
آنکه سنجش نیترات باید از قسمت خوراکی هندوانه 
صورت بگیرد و نه از پوست آن اگر چه دستگاه مورد 

استفاده هم اصلا دقیق نیست.
موسسه  که  مطالعه ای  اساس  بر  داد:  ادامه  وی 
تحقیقات خاک و آب کشور انجام داده است، میانگین 
غلظت نیترات در هندوانه های تولیدی ایران کمتر از 
۱۰ میلی گرم در کیلوگرم است که از نمونه برداری ۴۳۳ 
این  کننده  تولید  اصلی  استان های  از  نمونه هندوانه 

محصول به دست آمده است.

پای جوسازی رسانه ای در میان است
اتحادیه  رئیسه  هیات   عضو  نیاورانی  صدرالدین 
صادرکنندگان میوه نیز در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی 
ایرنا در این باره اظهار داشت: این فیلم بدون سند قابل 
استناد منتشر شده و بیش از هر چیز نگرانی  هایی را 
درباره کیفیت محصولات کشاورزی ایران و تاثیر آن 
بر صادرات ایجاد کرده است اما بررسی  های دقیق  تر 
نشان می  دهد که این ادعاها ممکن است بیشتر جنبه  

خبرسازی داشته باشد تا واقعیت.
وی افزود: تا زمانی که سند رسمی از مرجوع شدن 
ارایه  نیترات  آلودگی به  ایرانی به دلیل  هندوانه  های 

نشود،  نمی توان این ادعاها را تایید کرد.
حال  این  در  کشاورزی  محصولات  این صادرکننده 
برای  خطری  زنگ  باید  اتفاق  این  داشت:  اظهار 
مسئولان باشد تا با تقویت نظارت ها و بهبود زیرساخت  
های صادراتی از هرگونه آسیب به اعتبار محصولات 

کشاورزی ایران جلوگیری کنند.
عضو هیات  رئیسه صادرکنندگان میوه تصریح کرد: 
تاکنون هیچ گزارش رسمی از گمرک ایران، سازمان حفظ 
نباتات، یا نهادهای نظارتی روسیه درباره مرجوع شدن 
محموله  های هندوانه ایرانی به دلیل آلودگی شیمیایی 
واردکننده  کشورهای  از  یک  هیچ  و  نشده  منتشر 
محصولات کشاورزی ایران مانند عراق، امارات یا هند 

چنین موردی را تایید نکرده  اند.
نیاورانی تصریح کرد: اگر چنین اتفاقی رخ داده بود، 
به طور قطع در گزارش  های رسمی بازرگانی و قرنطینه 

گیاهی منعکس می  شد.
اندازه گیری دقیق سموم نیاز به آزمایشگاههای مجهز 

دارد
عضو هیات  رئیسه اتحادیه صادرکنندگان میوه با بیان 
روسیه  به  ایران  اینکه صادرات محصولات کشاورزی 
با مشکلات زیرساختی و لجستیکی روبروست، اظهار 
داشت: محدودیت در تعداد کامیون  های مجاز برای 
عبور از مرز آستارا )آذربایجان( به روسیه، نبود راه  های 
دریایی مستقیم و کارآمد در فصل زمستان و مشکلات 

در انتقال ارز حاصل از صادرات به دلیل تحریم  های 
بانکی از جمله این مشکلات است.

نیاورانی ادامه داد: این مشکلات سبب شده تا سهم 
ایران از بازار کشاورزی روسیه نسبت به رقبایی چون 
چین و ترکیه بسیار محدود باشد، با این حال هیچ نشانه  
ای از کاهش تقاضا برای محصولات ایرانی به دلایل 

کیفی وجود ندارد.
این فعال حوزه صادرات محصولات کشاورزی تاکید 
کرد: در فیلم منتشر شده ادعا می شود که یک دستگاه 
قابل حمل باقیمانده سموم را در هندوانه  ها تشخیص 
داده است، اما کارشناسان آزمایشگاه  های کنترل کیفی 
محصولات کشاورزی تاکید دارند که اندازه  گیری دقیق 
سموم و نیترات نیاز به آزمایشگاه  های مجهز دارد و 
قابل  و  فوری  تشخیص  قابلیت  دستی  های  دستگاه  

استناد را ندارند.
فناوری  چنین  روسیه  اگر  که  است  باور  براین  وی 
پیشرفته  ای داشت، به طور قطع آن را در تمام مرزهای 
خود برای کنترل محموله  ها در مرزها بکار می برد نه 

اینکه در بازار این تست را انجام دهد.
مسئولیت سه دستگاه در رصد آلودگی محصولات 

کشاورزی
عضو هیات رئیسه صادرکنندگان میوه درباره نقش 
سازمان  های نظارتی ایران در کنترل کیفیت محصولات 
ایران چندین نهاد مسئول رصد  کشاورزی افزود: در 
کیفیت این محصولات هستند؛ سازمان حفظ نباتات 
باقیمانده سموم را قبل از صدور مجوز صادرات بررسی 
می کند و وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
مسئولیت پایش سلامت محصولات در بازار داخلی را 

بر عهده دارد.
نیاورانی با یادآوری اینکه گمرک نیز در حوزه قرنطینه 
گیاهی کنترل محموله های صادراتی و وارداتی بخش 
فرآیند  این  در  افزود:  است،  دار  عهده  را  کشاورزی 
نظارتی، محصولات به طور دقیق مورد آزمایش قرار می 
گیرند و در صورت وجود آلودگی غیرمجاز اجازه خروج 

از کشور را دریافت نمی  کنند.

هر چند که پرونده لوایح پالرمو و CFT چه در درون و چه در بیرون 
مجمع مخالف کم ندارد اما آنچه این روزها از گوشه و کنار رینگ 
سیاست شنیده می شود، حکایت از تصویب پالرمو در جلسه آینده 

مجمع تشخیص یعنی روز ۲۴ اردیبهشت ماه دارد.
به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین، شمارش معکوس برای رأی گیری 
لایحه پالرمو در مجمع تشخیص مصلحت نظام آغاز شده است و همه 
چشم ها به ساختمان خیابان شیخ هادی دوخته شده تا ببیند آیا بعد از 
۱۶ سال، کلاف پیچده این لایحه باز خواهد شد یا خیر. در واقع، پرونده 
FATF که در دولت های حسن روحانی و ابراهیم رئیسی حل و فصل 
نشده و توسط اعضای مجمع تشخیص مسکوت مانده بود، پس از نامه 
رئیس دولت چهاردهم به رهبری برای طرح مجدد این پرونده بار دیگر، 

مورد بررسی قرار گرفت. 
هر چند حل و فصل این پرونده کار سخت و پرمشقتی است اما 
رأی مثبت کمیسیون ویژه مجمع تشخیص پالس های مثبتی را برای 

تصویب آن در صحن مجمع ارسال کرد.
نسخه دولت پزشکیان برای FATF و مشکلات اقتصادی

اینکه می گویند دولت چهاردهم مسیر سخت و دشواری را برای حل 
مسائل اقتصادی درپیش دارد، پر بیراه نیست. دولتمردان چهاردهم در 
۸ ماهی که آغاز دولت می گذرد، تلاش کردند تا اقتصاد را ترمیم کند و 
از نو بسازند. تلاشی که در طی مدت هم به موانع زیادی چون ناترازی 
ها، حوادثی چون انفجار بندرعباس، استیضاح عبدالناصر همتی و 

خروج محمد جواد ظریف از دولت روبرو بود.
در این میان، اگرچه مسعود پزشکیان برای حل مشکلات اقتصادی 
نیازمند یک جراحی اقتصادی بزرگ است اما در این راه نیازمند به حل 
و فصل پرونده لوایح مرتبط با FATF  هم است. موضوع FATF یکی از 
مهم ترین و اصلی ترین وعده هایی بود که بارها مسعود پزشکیان در 
ایام رقابت های انتخاباتی به آن اشاره و حتی آن را به فیفا تشبیه کرد؛ 
»FATF مانند فیفا است اگر زیر بار حرف هایی که در فیفا می زنند 
نرویم ما را بازی نمی دهند. FATF هم مانند همان است، ما را بانک 

ها بازی نمی دهند.«
او طی این مدت با همراهی تیم اقتصادی خود پرونده لوایح مرتبط 
تا نظرات  برده و تلاش کرد  را در مجمع تشخیص پیش   FATF با
اعضای مجمع را برای تصویب آن، تغییر بدهد. خاصه آنکه برخی از 
کارشناسان و سیاسیون بر این باورند که تصویب این لوایح منجر به 
گشایش های اقتصادی فراوانی خواهد شد. بررسی ها از اظهارات اخیر 
اعضای مجمع نیز نشان می دهد که پزشکیان در این مسیر موفق بوده 
و خبرهای خوشی در این باره به گوش می رسد. بخصوص آنکه آملی 
لاریجانی، رئیس مجمع تشخیص طی این مدت سیگنال های مثبتی را 
برای تصویب لوایح پالرمو و CFT به صورت مشروط ارسال کرده است؛ 
»CFT و پالرمو در مورد مسائل حقوقی و  امنیتی موضوعات مهمی 
دارد، که محل بحث است، آن چیزی که برخی از اعضای مجمع را 
قانع کرده، این است که مجلس با تحفظ به این دو لایحه رأی داده 

است و ما با این تحفظ و به صورت مشروط می توانیم این دو لایحه 
را قبول کنیم.«

خبرهای خوش در راه است؟
هر چند که پرونده لوایح پالرمو و CFT چه در درون و چه در بیرون 
مجمع مخالف کم ندارد اما آنچه این روزها از گوشه و کنار رینگ 
سیاست شنیده می شود، حکایت از تصویب پالرمو در جلسه آینده 
مجمع تشخیص یعنی روز ۲۴ اردیبهشت ماه دارد. بر اساس آنچه 
محسن دهنوی، سخنگوی مجمع تشخیص مصلحت نظام در گفت 
و گویی با خبرگزاری خبرآنلاین درباره زمان رأی گیری اعضای مجمع 
به لایحه پالرمو بیان کرده است؛ »از ۱۱ ایراد اعضای مجمع به لایحه 
پالرمو، ۵ ایراد آن بررسی شده و ۶ ایراد دیگر در جلسه هفته آینده 

مجمع بررسی شده و سپس رأی گیری می شود.«
او درباره اینکه آیا امروز جلسه ای در مجمع برگزار می شود یا خیر، 
گفت که؛ »جلسات مجمع تشخیص یک هفته در میان برگزار می 
شود. اعضای مجمع بعد از لایحه پالرمو، لایحه CFT را بررسی خواهند 

کرد.:
در این میان، به نظر می رسد که در هفته آینده خبرهای خوشی 
درباره تصویب این لایحه شنیده شده و گره آن، بعد از ۱۶ سال باز 
خواهد شد. با این حال، باید تا هفته آینده صبر کرده و دید که آیا این 
لایحه در مجمع تشخیص رأی خواهد آورد یا خیر؛ خصوصا آنکه در 

مجمع مخالفان سرسختی بر سر راه رای آوردن این لوایح نشسته اند.

آیا شایعه نیترات بالا در محصولات کشاورزی صحت دارد؟

وسیه جنجال هندوانه در ر
انتشار یک فیلم کوتاه در فضای مجازی درباره آلودگی هندوانه های صادراتی به نیترات، بار دیگر به گمانه زنی ها درباره کیفیت محصولات کشاورزی که در 

داخل مصرف یا صادر می شود، دامن زد و کاربران نسبت سلامت محصولات کشاورزی ابراز نگرانی کردند.

شمارش معکوس برای تصویب پالرموخبرهای خوش در راه است؟

سازمان ملی 
استاندارد از 
شهروندان 

خواست 
به شایعات 

فضای مجازی 
و اطلاعات 

نادرست بلاگرها 
توجه نکنند و 
اخبار مرتبط با 

کیفیت و سلامت 
محصولات را فقط 
از مراجع رسمی و 

معتبر پیگیری
کنند

باز هم در راهروهای مجلس صحبت از استیضاح شده است. به فاصله دو ماه بعد از 
استیضاح وزیر اقتصاد دولت مسعود پزشکیان، دو استیضاح دیگر در دستور کار نمایندگان 
قرار گرفته است. اولی که جدی تر به نظر می رسد استیضاح وزیر راه و شهرسازی است 

و دیگری وزیر نیرو.
البته اگر از این زمان دوماهه تعطیلات نوروزی را هم کم کنیم رکورد جدیدی در کارنامه 
مجلسی ها ثبت می شود. مجلسی ها خودشان می گویند به دلایل فنی و عملکرد وزرا 
دست به استیضاح خواهند زد. البته این که وزرا کمتر از یک سال از آغاز عملکردشان 
احضار شوند این ادعا را شبهه دار نشان می دهد.  آیا این اقدامات حاصل ارزیابی های 

تخصصی  است یا خط و نشان های سیاسی؟
علی صوفی، فعال سیاسی اصلاح طلب در گفتگو با خبرآنلاین معتقد است مجلسی که 
در آن جبهه پایداری تسلط دارد مایل به موفق شدن دولت پزشکیان نیست، آنها مترصد 
هر فرصتی برای زمین گیر کردن دولت چهاردهم اند؛ ولو اگر وزیر او قبلا وزیر دولت 
ابراهیم رئیسی بوده باشد. به اعتقاد او، از آنجایی که مجلس اراده اش بر استیضاح است 
یکی از دو استیضاح رای خواهد آورد.   آقای صوفی! در حالی که هنوز یک سال نشده که 
دولت پزشکیان بر سر کار آمده وزیر اقتصاد آن استیضاح شده و حالا وزرای راه و نیرو هم 

در لیست استیضاح نمایندگان قرار گرفته اند. لطفا تحلیل خود را در این مورد بفرمایید.
اینکه مجلس با سلطه جبهه پایداری برای آقای پزشکیان ساز مخالف می زند و دنبال 
این هستند که آقای پزشکیان موفق نشود، کاملاً مشهود است. اولین استیضاح آن ها تا 
حدی با استقبال عمومی مواجه شد، چون آقای همتی در کنترل ارز اشتباه کرد و برخلاف 
شعارهایی که داده بود، عمل کرد. او خیلی بی پروا قیمت ارز را بالا برد و مدام می گفت که 

قیمت پایین می آید، اما این اتفاق نیفتاد و همین موضوع دامن گیر او شد.
مردم هم به شدت از گرانی ها، به ویژه گرانی ارز که به گرانی های دیگر منجر شد، 
ناراحت بودند و از این استیضاح استقبال کردند. اما ادامه استیضاح ها به بهانه هایی از این 
دست نشان نمی دهد که مجلس رویکرد مردمی دارد یا دغدغه مردم را دنبال می کند و 
می خواهد به نفع حوزه های انتخابی خود قدمی بردارد. بلکه آن ها مترصد این هستند که 
دولت آقای پزشکیان را زمین گیر کنند. آقای پزشکیان هم تا حالا خیلی تلاش کرده که با 
مجلس کنار بیاید، اما با این حال، مشخص است که این جریان، جریانی خطرناک است 

و مواجهه با آن ظرافت هایی می طلبد که به نظر می رسد از توان دولت خارج است.
* آقای علی آبادی، وزیر دولت رئیسی یعنی دولت نزدیک به این مجلس بود اما حالا او 

هم احتمالا از تیغ مجلس در اما نخواهد بود. چرا؟
اصلاً بحث آقای علی آبادی مطرح نیست؛ بلکه بحث آقای پزشکیان است، حتی اگر 
همین شخص وزیر آقای رئیسی هم بوده باشد. همین فرد به محض آن که با همان 
توانایی ها و همان سیاست ها وزیر پزشکیان می شود، همه مشکلات به او نسبت داده 
می شود. هدف، خود او نیست؛ هدف، آقای پزشکیان است. آن ها می خواهند ناترازی 
انرژی موجود و خاموشی هایی که اکنون پیش آمده را به دولت آقای پزشکیان نسبت 
دهند. این چیزی است که سابقه دارد و کاملاً مشخص است. یک بررسی کارشناسی 
با آن  آقای پزشکیان  به جا مانده و حالا  از دولت قبل  این مشکل  نشان می دهد که 
درگیر است. این مساله نه به وزیر او ربط دارد، نه به خود آقای پزشکیان. این از جمله 

ناترازی هایی است که باید در سطح سران قوا و در سطح حاکمیت حل وفصل شود.
*فکر می کنید که سرانجام این استیضاح ها به کجا می رسد، آقای پزشکیان می تواند از 

اینها دوباره عبور کند یا اینکه مثل زمان آقای همتی، چندماه پیش دامن او را بگیرد و 
مجبور شود یک عضو را حداقل از دست بدهد؟

فکر می کنم حداقل یکی از این دو استیضاح رأی می آورد، اما اینکه هر دو رأی بیاورند، 
بعید است. همچنین، اینکه هیچ کدام رأی نیاورند هم بعید به نظر می رسد. به نظرم یکی 
از آن ها رأی خواهد آورد، چون مجلس اراده کرده که حداقل یکی را کنار بزند. اگر نتوانند 

هر دو را کنار بگذارند، روی یکی به توافق می رسند که او را برکنار کنند.

ماهیت استیضاح بعدی بررسی شد
تلاش ها برای ضربه به دولت
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